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PROTOKÓŁ NR I/2018 

I zwyczajna sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2023 

22 listopada 2018 roku, godz. 1100 

 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

 

Do punktu 1. 

Wręczenie zaświadczeń o wyborze na Radnego Województwa Lubuskiego. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Szanowni Państwo, postanowieniem z dnia  

29 października 2018 r. Komisarza Wyborczego w Zielonej Górze – Pana Bogumiła Hoszowskiego 

na podstawie art. 21 ust. 3 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 r. o samorządzie województwa oraz art. 167  

§ 3 ustawy z dnia 5 stycznia 2011 r. Kodeks Wyborczy na dzisiejszy dzień została zwołana sesja 

Sejmiku Województwa Lubuskiego. Mam zaszczyt jako najstarszy wiekiem Radny, zgodnie z ustawą 

o samorządzie województwa, poprowadzić dzisiejszą sesję. 

 

Prowadzący obrady wita zaproszonych gości.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Szanowni Państwo, informuję, że na podstawie  

art. 21 ust. 1a ustawy o samorządzie województwa – obrady Sejmiku Województwa są transmitowane 

i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagranie obrad jest udostępniane 

w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej samorządu lubuskiego. Proszę wszystkich 

Państwa o powstanie, a Zielonogórskich Harcerzy o wprowadzenie Sztandaru Województwa 

Lubuskiego. Do Hymnu.  

 

Wprowadzenie Sztandaru Województwa, Hymn Państwowy.  
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Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Dziękuję, proszę usiąść. Dziękujemy także 

Harcerzom za wprowadzenie Sztandaru. Zanim uroczyście otworzę sesję Sejmiku Województwa 

Lubuskiego VI kadencji na lata 2018-2023, proszę o zabranie głosu Pana Roberta Gwidona 

Makarowicza – Przewodniczącego Wojewódzkiej Komisji Wyborczej. 

 

Przewodniczący Wojewódzkiej Komisji Wyborczej Robert Gwidon Makarowicz: Dzień dobry. 

Szanowni Państwo Radni, Szanowna Pani Marszałek, Szanowni Parlamentarzyści, Szanowni 

Członkowie Zarządu, Szanowni Goście. Mam dzisiaj wielką satysfakcję i honor oraz zaszczyt stanąć 

przed Państwem jako Przewodniczący Wojewódzkiej Komisji Wyborczej, która przeprowadziła wybory 

na Radnych Województwa Lubuskiego. Spoza kodeksowych jeszcze powodów ten zaszczyt uważam  

za uzasadniony. W tym roku minęło sto lat od odzyskania naszej niepodległości, co jest bardzo ważnym 

elementem w funkcjonowaniu samorządu. Po drugie, część z Państwa na pewno wie, że w tym roku 

upłynęło dwadzieścia lat od powołania Województwa Lubuskiego. Tego województwa, którego nikt nie 

dał Lubuszanom za darmo. Siedzą na sali i ja ich tu widzę – ludzie, którzy walczyli 

o to województwo, bo jak Państwo wiecie były plany, żeby tego województwa nie było, a nie byłoby tego 

województwa, nie byłoby dzisiejszej uroczystości, za co jeszcze raz dziękuję. A po trzecie, to już taki 

wątek osobisty, albowiem dwadzieścia dziewięć lat temu śp. Marszałek Opęchowski przyjmował 

młodego chłopaka do pracy w Biurze Sejmiku Samorządowego Województwa Zielonogórskiego, 

którego uważam między innymi za protoplastę dzisiejszego Sejmiku. I zacząłem wykonywać szczytny 

zawód radcy prawnego. Te trzy podstawowe elementy powodują, że mam dziś zaszczyt stanąć przed 

Państwem i mówić o wyborach do Sejmiku. Zanim przejdę do rozdania zaświadczeń, może przekażę 

kilka faktów wyborczych. W wyborach do Sejmiku zarejestrowano 10 komitetów wyborczych, 

zarejestrowano 45 list. Startowało 321 kandydatów, w tym: 143 kobiety i 178 mężczyzn, kobiety 

stanowiły 45 % ogółu startujących. Parytet wykonany, prawda? Wybrano 30 kandydatów, czyli Państwo 

jesteście 1 z dziesięciu, oczywiście to nie ten teleturniej, ale jest powód do satysfakcji, że 1 z 10 

zostaliście wybrani. Na Radnych Województwa Lubuskiego wybrano 11 kobiet i 19 mężczyzn, kobiety 

w tym Sejmiku stanowią 37% ogółu wybranych radnych. Zadaniem Wojewódzkiej Komisji Wyborczej 

była organizacja wyborów do Sejmiku Województwa, a końcowym elementem jest wręczenie 

zaświadczeń, które niedługo nastąpi. Zanim przystąpię do tej uroczystości pragnę podziękować Pani 

Marszałek Elżbiecie Annie Polak za udostępnienie bardzo dobrych warunków pracy komisji 

oraz wyznaczenie bardzo merytorycznych, kompetentnych urzędników, których praca spowodowała, 

że przeprowadzenie tych wyborów odbyło się w sposób prawidłowy, zgodny z prawem 

i sprawny. Za to tym urzędnikom i Pani Marszałek serdecznie dziękuję w imieniu całej Wojewódzkiej 
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Komisji Wyborczej, oczywiście dziękując równocześnie Wojewódzkiej Komisji Wyborczej, która cały 

czas była zaangażowana w te wybory. To może, żeby nie przedłużać, podziękuję za tak zwane słowo 

wstępne i przejdę do wręczenia zaświadczeń wyborczych.  

 

Przewodniczący Wojewódzkiej Komisji Wyborczej Robert Gwidon Makarowicz wręcza zaświadczenia 

o wyborze obecnym na sesji radnym.  

 

Przewodniczący Wojewódzkiej Komisji Wyborczej Robert Gwidon Makarowicz: Pozwólcie 

Państwo, że jeszcze trochę zajmę wam czasu. Chciałbym z tego miejsca podziękować Pani Dyrektor 

Teresie Sekule, której zaangażowanie w pracę komisji wyborczej było bardzo duże i jej praca między 

innymi spowodowała, że te wybory przeszły bardzo sprawnie i bardzo rzetelnie. Jeszcze raz chciałbym 

pogratulować wszystkim radnym i życzę owocnej pracy dla dobra naszego województwa, z trudem 

wywalczonego oraz ku zadowoleniu mieszkańców, bo Państwo sami doskonale wiecie, że samorząd 

jest dla mieszkańców, a nie odwrotnie.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Dziękuję bardzo Panu Robertowi Gwidonowi 

Makarowiczowi – Przewodniczącemu Wojewódzkiej Komisji Wyborczej za wręczenie zaświadczeń.  

Ponieważ już macie Państwo Radni potwierdzenie na piśmie, że jesteście radnymi, mogę przejść 

do najważniejszego momentu naszej pięcioletniej kadencji – otwarcia sesji. 

 

Do punktu 2. 

Otwarcie I sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Szanowni Państwo, otwieram I sesję Sejmiku 

Województwa Lubuskiego kadencji 2018-2023.  

 

Do punktu 3. 

Złożenie ślubowania przez Radnych Województwa Lubuskiego.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Szanowni Państwo, przystępujemy do ceremonii 

ślubowania. Złożenie ślubowania jest warunkiem umożliwiającym objęcie mandatu. W listopadzie mija 

sto lat od uzyskania przez nasze panie praw do głosowania. W związku z tym zaproponowałem 
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najmłodszej wiekiem Radnej Pani Annie Synowiec przeprowadzenie ceremonii ślubowania. Proszę 

Panią o wystąpienie.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Szanowni Państwo, bardzo dziękuję za ten miły 

akcent dla kobiet z Samorządu Województwa Lubuskiego. Szanowni Państwo, najpierw odczytam rotę 

ślubowania, a następnie poproszę o powstanie kolejno wyczytywanych radnych i potwierdzenie woli 

złożenia ślubowania słowem „ślubuję” albo „ślubuję, tak mi dopomóż Bóg”. Szanowni Państwo, proszę 

wszystkich o powstanie. 

 „Uroczyście ślubuję rzetelnie i sumiennie wykonywać obowiązki wobec Narodu Polskiego, strzec 

suwerenności i interesów Państwa Polskiego, czynić wszystko dla pomyślności Ojczyzny, wspólnoty 

samorządowej województwa i dobra obywateli, przestrzegać Konstytucji i innych praw Rzeczypospolitej 

Polskiej”.  

Proszę usiąść.  

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec alfabetycznie odczytuje nazwiska radnych obecnych 

na sesji, którzy składają kolejno ślubowanie.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Dziękuję Pani Radnej za przeprowadzenie 

ślubowania. Przed ogłoszeniem przerwy o głos prosił Pan Wojewoda Dajczak, czy jest?  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola (w imieniu Wojewody 

Lubuskiego Władysława Dajczaka): Szanowni Państwo, Panie i Panowie Radni Województwa 

Lubuskiego, Szanowni Państwo, dzisiejsza I sesja inaugurująca pracę Sejmiku VI kadencji to niezwykle 

ważne wydarzenie, podczas którego nastąpi złożenie ślubowania przez Radnych Województwa 

Lubuskiego oraz wybór Zarządu. Ostatnie cztery lata w Lubuskim to okres intensywnej realizacji 

licznych, nowych programów rządowych. Inicjatywy te mogły dojść do skutku również dzięki współpracy 

z samorządem. Wykorzystując atuty naszego regionu, do których można zaliczyć między innymi: 

bliskość dużych rynków konsumenckich Unii Europejskiej, dużą ilość przedsiębiorstw z udziałem 

kapitału zagranicznego, czy zasoby przyrodnicze, powinniśmy wspólnie przystąpić do energicznych 

działań, aby poprawić nasze wskaźniki gospodarcze i ekonomiczne. Nie można ograniczyć naszych 

działań do werbalnych komunikatów o rozwoju nowoczesnych technologii, ponieważ tą drogą 

nie powstrzymamy odpływu młodych ludzi. Mam nadzieję, że Sejmik szybko przedstawi strategiczne 

kierunki, będące fundamentem rozwoju województwa lubuskiego. Jako przedstawiciel Rządu Pana 

Premiera Mateusza Morawieckiego w terenie, deklaruję wolę współpracy z samorządem, która będzie, 
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w co wierzę głęboko, impulsem trwałego i zrównoważonego wzrostu gospodarczego całego 

województwa. Nie wątpię, że kolejna kadencja Sejmiku przyniesie nowe liczne okazje do wspólnych, 

wytężonych działań, do których zapraszam i zachęcam. Niech współpraca w zakresie realizacji 

różnorodnych programów rządowych przyniesie wiele dobra miastom, gminom i całemu naszemu 

województwu. Życzę wszystkim Państwu wielu sukcesów oraz wszelkiej pomyślności. Niech nigdy nie 

opuszcza Państwa energia, zapał i chęć do działania na rzecz poprawy jakości życia wszystkich 

Lubuszan. Łączę wyrazy szacunku. Władysław Dajczak – Wojewoda Lubuski. Dziękuję bardzo.  

 

List Wojewody Lubuskiego Władysława Dajczaka stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Dziękuję Pani Radnej. Czy ktoś z przedstawicieli 

naszego Parlamentu chciałby zabrać głos?  

 

Senator RP Waldemar Sługocki: Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący. Panie i Panowie Radni, 

Szanowni Państwo, to ogromny zaszczyt móc uczestniczyć z Państwem w tej ważnej ceremonii 

zaprzysiężenia radnych na nową VI już kadencję Sejmiku Województwa Lubuskiego 2018-2023. 

Chciałbym podkreślić, że występuję także w imieniu koleżanek i kolegów: Pani Poseł Krystyny 

Sibińskiej, Pani Poseł Katarzyny Osos oraz Pana Posła Tomasza Kucharskiego. Wspólnie w czwórkę 

chcemy złożyć Państwu najszczersze gratulacje. Przeszliście Państwo pozytywnie ten trudny test, 

Lubuszanie Państwu zaufali i wybrali na tę nową kadencję. Przed Państwem trudny i odpowiedzialny 

czas służby publicznej. Zdajemy sobie sprawę, że Polska, Województwo Lubuskie, są przed wieloma 

bardzo ważnymi wyzwaniami. To czas, kiedy będziemy kształtować nową politykę spójności, będziemy 

kreować tym samym nowy wymiar polityki regionalnej. Kształtując tę politykę, bardzo chcemy Państwa 

prosić o to, abyście nie zapominali o każdej z części Województwa Lubuskiego, o każdej z lubuskich 

gmin, o 82 gminach i 12 powiatach. Abyście byli Państwo wrażliwi i czuli na sprawy społeczne, ale także 

nie zapominali o lubuskiej gospodarce, infrastrukturze, czy też o ochronie środowiska. Jestem 

przekonany, że tak godna reprezentacja Sejmiku Województwa Lubuskiego, Państwa doświadczenia 

i ogromny dorobek indywidualny jest gwarantem tego, że Ziemia Lubuska może czuć się bezpieczna, 

ba, że Ziemia Lubuska wykorzysta szanse, jakie stawia przed nami przyszłość. Przyszłość, która w mej 

ocenie rysuje się w dobrych barwach, bo Lubuskie świetnie wykorzystuje swoją obecność 

w Unii Europejskiej. Najlepsze tego dowody mieliśmy podczas referendum ogólnokrajowego 7 i 8 

czerwca 2003 roku, kiedy Lubuszanie byli tą grupą Polaków, która najdobitniej podkreśliła chęć 

obecności Polski w Unii Europejskiej. I myślę, że jako Lubuskie jesteśmy w awangardzie tych regionów, 
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który w sposób znakomity wykorzystuje swoją obecność w Unii Europejskiej. Jestem przekonany, 

że dalej tak będzie, że dalej w sposób odpowiedzialny, dzięki Państwa decyzjom będziemy mogli 

kształtować przyszłość Ziemi Lubuskiej, Lubuszan. Jestem przekonany, proszę Państwa, że to będzie 

za Państwa sprawą, aktywnością, odpowiedzialnością dobry czas dla Ziemi Lubuskiej. Tego Państwu 

serdecznie życzę. Życzę Państwu mądrych i odpowiedzialnych decyzji w trosce o naszą wspólną 

Ziemię Lubuską. Dziękuję serdecznie.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Dziękuję bardzo. Przed dwudziestominutową 

przerwą chciałbym powiadomić, że na moje ręce wpłynęły informacje odnośnie utworzenia Klubów 

Radnych Województwa Lubuskiego. Informacje o powstałych klubach są następujące: Klub Radnych 

Bezpartyjnych Samorządowców, Klub Platforma.Nowoczesna Koalicja Obywatelska, Klub Prawa  

i Sprawiedliwości oraz Klub Polskiego Stronnictwa Ludowego. Wszyscy radni, którzy dziś uczestniczą  

z poszczególnych klubów, będą mogli w dalszej kolejności zgłaszać swoich przedstawicieli do władz 

Sejmiku. Dziękuję bardzo, ogłaszam dwudziestominutową przerwę.  

 

przerwa 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Szanowni Państwo, wznawiam obrady. 

Przystępujemy do realizacji porządku obrad dzisiejszej sesji Sejmiku. Na podstawie listy obecności 

stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji obecnych jest 30 radnych, 

wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. Szanowni Państwo Radni, 

informuję, że będziemy głosować poprzez naciśnięcie wybranego przycisku na urządzeniu  

do głosowania, a głos jest oddany, gdy lampka przy słowie „głosuj” zgaśnie. Proszę o kontrolowanie 

podczas sesji, czy świeci się lampka informująca nas, że urządzenie jest aktywne i informuję,  

by głosowania za pomocą urządzeń odbywały się przy stole obrad. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Do punktu 4. 

Uchwalenie porządku obrad I sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego.  
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Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Panie i Panowie Radni, otrzymaliście Państwo 

zawiadomienia o sesji wraz z projektem porządku obrad. Czy ktoś ma jakieś propozycje odnośnie 

porządku obrad? Pan Radny Ciemnoczołowski, proszę bardzo.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dziękuję Panie 

Przewodniczący. Chciałbym w imieniu Klubu Radnych Platforma.Nowoczesna Koalicja Obywatelska 

złożyć wniosek o rozszerzenie porządku obrad I inauguracyjnej sesji Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. Zwracam się do Pana Przewodniczącego – Jana Świrepo o rozszerzenie porządku obrad 

I inauguracyjnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego o dwa następujące punkty: w punkcie  

6 proponuję wprowadzić punkt 6a, czyli wybór Marszałka Województwa Lubuskiego i punkt 6b – 

Podjęcie uchwały w sprawie powołania komisji stałych, Komisji Rewizyjnej oraz Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji. W związku z powyższym przedkładam te dwa projekty uchwał Sejmiku 

Województwa Lubuskiego w dwóch wyżej wymienionych sprawach. Dziękuję bardzo.  

 

Wniosek o rozszerzenie porządku obrad stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Na moje ręce wpłynęło też pismo z Zarządu 

Województwa Lubuskiego o rozszerzenie porządku obrad o punkt 6c – Podjęcie uchwały w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok – druk nr 8/18. Punkt 6d – 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk nr 9/18. Czy ktoś z członków Zarządu Województwa uzasadni 

konieczność podjęcia wyżej wymienionych uchwał na dzisiejszej sesji Sejmiku? Proszę bardzo Pani 

Skarbnik.  

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Szanowni Państwo, bardzo bym prosiła 

o rozszerzenie porządku obrad dotyczących zmian w budżecie na 2018 r. i w Wieloletniej Prognozie 

Finansowej. Króciutko Państwu powiem, na czym te zmiany polegają, a mianowicie zmiany są dwie. 

W dochodach prosimy o wyrażenie zgody na zmiany między paragrafami kwoty 50 642. I ta zmiana 

po stronie wydatków figuruje też 50 642 oraz kwoty 5959, 5959 powtarzają się, ale skąd to wynika? 

Ponieważ realizujemy projekt: „Lubuszanie skutecznie przeciw nowotworom” i w tym momencie, 

aby dostosować plan do aktualnych potrzeb, a mianowicie w związku z możliwością wykonania większej 

ilości badań kolonoskopowych, wykonywanych przez Zdrojowa Clinic, mamy oszczędności u siebie 

w Departamencie Ochrony Zdrowia, który ten wniosek realizuje w paragrafach usługowych i niezbędna 
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jest jednak zmiana uchwały sejmikowej. Jest to dostosowanie do aktualnych potrzeb, żeby można było 

dotację z urzędu państwa wykonać i zrealizować. Nie wiemy, kiedy będzie drugi Sejmik, dlatego na tym 

Sejmiku prosimy o wprowadzenie i wyrażenie zgody. Natomiast, jeśli chodzi o Wieloletnią Prognozę 

Finansową, jest to konsekwencja tej zmiany i następnej, o której powiem. Następna kwota jest  

to 800 tys. złotych. I tutaj także 800 tys. złotych wynika z dostosowania planu do potrzeb, a mianowicie 

zapotrzebowanie wniosków dla beneficjentów jest wyższe niż mamy zaplanowane i żeby też dotacje  

z budżetu państwa wykorzystać, jak najbardziej wskazane jest dokonanie tej zmiany. I jeżeli będą 

chcieli Państwo większe szczegóły znać to pomoże mi Pani dyrektor. A dotyczy to beneficjentów osi  

VI Regionalnego Rynku Pracy oraz Równowagi Społecznej i Nowoczesnej Edukacji. Zapotrzebowanie 

beneficjentów jest większe niż mamy w planie i tylko ta zmiana w budżecie pozwoli nam, żeby 

beneficjenci szybciej otrzymali te 800 tys. złotych. Jest to przeniesienie między działami – kompetencja 

Sejmiku i bardzo proszę o wprowadzenie i zaakceptowanie tych zmian. WPF to jest tylko konsekwencja 

tych dwóch zmian.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Dziękuję Pani Skarbnik, chciałbym przypomnieć 

wszystkim radnym, że w myśl § 45 ust. 8 Statutu Województwa Lubuskiego projekt uchwały, spełniający 

wymogi formalne, może być w nagłych wypadkach przedłożony przez projektodawcę na sesji  

z pominięciem opiniowania przez komisję. W związku z koniecznością i pilnością podjęcia dwóch wyżej 

wymienionych uchwał budżetowych, proponuję ich podjęcie bez opiniowania. Czy mają Państwo jakieś 

pytania, co do zaproponowanego porządku obrad na dzisiejszej sesji? Poddaję pod głosowanie 

rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 6a – Wybór Marszałka Województwa Lubuskiego. 

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 6a, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. 

Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

Wynik głosowania jest następujący: głosowało 30 radnych. 

29 głosowało za, 1 głos przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 6a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 6b – Podjęcie uchwały 

w sprawie powołania komisji stałych, Komisji Rewizyjnej oraz Komisji Skarg, Wniosków i Petycji – druk 

nr 5/18. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 6b, proszę podnieść 
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rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony 

przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

Głosowało 30 radnych.  

30 głosowało za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 6b.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 6c – Podjęcie uchwały 

w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok – druk nr 8/18. 

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 6c, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. 

Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

Głosowało 30 radnych. 

27 głosowało za, nikt nie był przeciw, wstrzymały się 3 osoby. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 6c. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 6d – Podjęcie uchwały 

w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018-

2029 – druk nr 9/18. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 6d, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

Głosowało 30 radnych. 

28 głosów za, nikt nie był przeciwny, 2 osoby wstrzymały się.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został  rozszerzony o punkt 6d. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

Głosowało 30 radnych. 

30 głosów za, 0 przeciwnych, 0 wstrzymujących się.  
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Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji wraz z przegłosowanymi 

zmianami został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Do punktu 5. 

Wybór Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Przypominam, że Sejmik Województwa Lubuskiego 

wybiera Przewodniczącego Sejmiku w głosowaniu tajnym, bezwzględną większością głosów 

w obecności co najmniej połowy ustawowego składu Sejmiku. Zanim przystąpimy do wyboru 

Przewodniczącego Sejmiku zarządzam wybór Komisji Skrutacyjnej. Proszę o zgłaszanie kandydatów 

na członków Komisji Skrutacyjnej. Proponuję zgłaszanie po jednym przedstawicielu z każdego klubu. 

Klub Platforma.Nowoczesna Koalicja Obywatelska.  

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma.Nowoczesna Koalicja Obywatelska Sebastian 

Sylwester Ciemnoczołowski: W imieniu Klubu Platforma.Nowoczesna Koalicja Obywatelska zgłaszam 

naszą kandydaturę do Komisji Skrutacyjnej. Jest to Pani Radna Anna Synowiec.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Dziękuję, czy Pani wyraża zgodę? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Wyrażam zgodę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Dziękuję. Klub Bezpartyjni Samorządowcy. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Bezpartyjni Samorządowcy Łukasz Mejza: Szanowny Panie 

Przewodniczący, w imieniu Klubu Bezpartyjni Samorządowcy chciałbym zgłosić kandydaturę Sławomira 

Kowala do Komisji Skrutacyjnej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Czy Pan Radny Sławomir Kowal zgadza się? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Kowal: Tak. 
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Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Dziękuję bardzo. Klub Radnych PiS, Pan 

Przewodniczący Kościk. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Zbigniew Kościk: Marek Surmacz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Czy Marek Surmacz…, już się zgodził. Dobrze. Klub 

Radnych PSL-u. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Panie Przewodniczący, w imieniu Klubu Radnych 

Polskiego Stronnictwa Ludowego zgłaszam Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Dziękuję. Czy Pan Radny Kołodziej, zgadza się? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kołodziej: Tak zgadzam się. Dziękuję.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Szanowni Radni, będziemy teraz głosowali nad 

wyborem Komisji Skrutacyjnej w składzie: Anna Synowiec, Sławomir Kowal, Marek Tomasz Surmacz  

i Zbigniew Jan Kołodziej. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

30 głosów za, 0 przeciwnych, 0 wstrzymujących się.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania Sejmik dokonał wyboru Komisji Skrutacyjnej. 

Proszę Komisję Skrutacyjną o zajęcie miejsc przy stoliku komisji i dokonania wyboru Przewodniczącego 

Komisji oraz ukonstytuowanie się. Prosimy Radnych o zgłaszanie kandydatów na Przewodniczącego 

Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Polskie Stronnictwo Ludowe Zbigniew Jan Kołodziej: Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek, Wysoki Sejmiku, zaproszeni goście. W imieniu Klubu Radnych 

Polskiego Stronnictwa Ludowego Sejmiku Województwa Lubuskiego pragnę zgłosić na stanowisko 

Przewodniczącego Sejmiku Panią Wioletę Haręźlak. Wioleta Haręźlak posiada wykształcenie wyższe - 

magister Wyższej Szkoły Pedagogicznej w Zielonej Górze, kierunek: nauczanie początkowe. Ukończyła 

studia podyplomowe na kierunku: zarządzanie i organizacja oświatą na Katolickim Uniwersytecie 
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Lubelskim, informatyka, wychowanie fizyczne na Uniwersytecie Zielonogórskim. Doświadczenie 

zawodowe: od 1984 roku nauczyciel nauczania początkowego w Szkole Podstawowej nr 23. W latach 

1991-1995 Dyrektor Szkoły Podstawowej nr 23. Od roku 1997 Dyrektor w Zespole Edukacji w Zielonej 

Górze. Od 2006 Zastępca Prezydenta Miasta Zielonej Góry. Dzięki zaangażowaniu Pani Wiolety 

Haręźlak od lat uczniowie z Zielonej Góry uzyskują najwyższe wyniki z egzaminów zewnętrznych. 

Bardzo dobrze prowadzona jest polityka społeczna, uwzględniająca potrzeby mieszkańców miasta. Pani 

Wioleta Haręźlak czynnie przez wiele lat zajmowała się sportem, trenowała koszykówkę. Pragnę 

nadmienić, że brak jest przeciwskazań prawnych do pełnienia tej funkcji. Dziękuję bardzo.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Dziękuję bardzo. Czy Pani Wioleta Haręźlak wyraża 

zgodę na kandydowanie?  

 

Radna Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tak.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Dziękuję bardzo. Proszę o następnych kandydatów. 

Nie widzę. Zamykam listę kandydatów na Przewodniczącego Sejmiku. Proszę Przewodniczącego 

Komisji Skrutacyjnej o przygotowanie kart do głosowania. Jednocześnie proszę Przewodniczącego 

Komisji Skrutacyjnej o przedstawienie Regulaminu głosowania w sprawie wyboru Przewodniczącego 

Sejmiku Województwa Lubuskiego. Czy komisja już wybrała swego Przewodniczącego. Proszę Panią 

Przewodniczącą o przedstawienie Regulaminu. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Komisja Skrutacyjna ukonstytuowała 

się. Przewodniczącą Komisji Skrutacyjnej została Pani Anna Synowiec. Członkami Komisji Skrutacyjnej 

są, jak Państwo wiedzą: Pan Sławomir Kowal, Pan Marek Surmacz, Pan Zbigniew Kołodziej. 

Przystępuję wobec tego do odczytania Regulaminu głosowania w sprawie wyboru Przewodniczącego 

Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje Regulamin głosowania w sprawie 

wyboru Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

Regulamin stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Dziękuję Pani Przewodniczącej. Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma uwagi do przedstawionego Regulaminu głosowania w sprawie wyboru Przewodniczącego 
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Sejmiku Województwa Lubuskiego? Nie widzę. Poddaję pod głosowanie Regulamin głosowania 

w sprawie wyboru Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. Kto z Państwa Radnych jest 

za, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk 

„?”. 

30 głosów za, 0 przeciwnych, 0 wstrzymujących się.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania Regulamin został przyjęty jednomyślnie.  

Proszę Przewodniczącą Komisji Skrutacyjnej o przygotowanie kart do głosowania.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Panie Przewodniczący, komisja jest gotowa. 

Karty są przygotowane.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Proszę o przeprowadzenie głosowania.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Jan Kowal (członek Komisji Skrutacyjnej) odczytuje listę 

radnych w kolejności alfabetycznej, a radni oddają głosy wrzucając kartę do urny zgodnie 

z kolejnością wyczytywania.   

Lista radnych potwierdzająca odbiór kart do głosowania stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Szanowni Państwo, komisja już kończy liczenie 

głosów. Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej ogłosi wynik tajnego głosowania na Przewodniczącego 

Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje protokół w sprawie wyboru 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

W wyniku głosowania Przewodniczącą Sejmiku Województwa Lubuskiego została Pani Wioleta 

Haręźlak 

Za 30, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Protokół stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 
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Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Dziękuję bardzo. Przyjdzie czas na gratulacje. W tej 

chwili musimy przegłosować uchwałę, która usatysfakcjonuje naszą Panią Przewodniczącą, a więc musi 

być przyjęta w głosowaniu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo odczytuje projekt uchwały w sprawie wyboru 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem 

tej uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski 

przycisk „?”. 

Za 30, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

W wyniku głosowania Przewodniczącym Sejmiku Województwa Lubuskiego VI kadencji na lata 2018-

2023 została Pani Wioleta Haręźlak. Gratuluję wyboru i przekazuję dalsze prowadzenie obrad 

i zapraszam Panią Przewodniczącą.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 17 do protokołu.  

 

Złożenie gratulacji i wręczenie kwiatów Przewodniczącej Sejmiku Województwa Lubuskiego Pani 

Wioletcie Haręźlak.   

 

Uchwała Nr I/1/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 listopada 2018 r. w sprawie wyboru 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Do punktu 6. 

Wybór Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pozwólcie Państwo, 

że serdecznie podziękuję za okazane mi zaufanie. Chcę powiedzieć, że to ogromny zaszczyt, 

ale również wielkie zobowiązanie. Liczę na Państwa życzliwość. Liczę na harmonijną współpracę. 

Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, przechodzimy do kolejnego punktu: wybór Wiceprzewodniczących 

Sejmiku Województwa Lubuskiego. Przypominam, że Sejmik Województwa Lubuskiego wybiera 
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nie więcej niż trzech Wiceprzewodniczących Sejmiku w głosowaniu tajnym, bezwzględną większością 

głosów w obecności co najmniej połowy ustawowego składu Sejmiku. Proszę ponownie 

Przewodniczącą oraz członków Komisji Skrutacyjnej o zajęcie miejsc przy stoliku Komisji Skrutacyjnej. 

Proszę o zgłaszanie kandydatów na Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego. Bardzo 

proszę Panie Radny.  

 

Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Zbigniew Kościk: W imieniu Klubu PiS 

wnoszę o to, byście Państwo przyjęli kandydaturę Tadeusza Ardellego. Właściwie, kim jest Tadeusz 

Ardelli to wszyscy wiemy, bo ma najdłuższy obok kolegi Edwarda Fedko staż w samorządzie 

Województwa Lubuskiego jako radny. Myślę, że mało jest osób tak spolegliwych, tak koncyliacyjnych  

i tak ciepłych. Szanowni Państwo, Tadeusz Ardelli utożsamia wszystko, co najlepsze w Województwie 

Lubuskim. Jednakowo kocha jak i nie lubi zarówno Gorzów Wielkopolski jak i Zieloną Górę. Jednakowo 

kocha jak i nie lubi żużel i koszykówkę. Jest fanem z kolei Promienia Żary - klubu w C klasie. Stara się 

być sprawiedliwy, nie raz i za mocno, tak jak w kontakcie z owym sędzią. Myślę Szanowni Państwo,  

że Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości oddaje do Prezydium wszystko to, co ma najlepsze w postaci 

Tadeusza Ardellego i uwaga nie pasuje dziś na niego nie głosować, ponieważ jest dzisiejszym 

jubilatem.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: To ja zapytam, czy Pan 

Radny wyraża zgodę na kandydowanie? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Tak, wyrażam.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę o zgłaszanie 

kolejnych kandydatur. Bardzo proszę Panie Radny.  

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma.Nowoczesna Koalicja Obywatelska Sebastian 

Sylwester Ciemnoczołowski: Ja z kolei, w imieniu Klubu Platforma.Nowoczesna Koalicja 

Obywatelska, chciałbym zgłosić dwie kandydatury do Prezydium Sejmiku. Po pierwsze chciałbym 

zaproponować kolegę Jerzego Wierchowicza z Gorzowa Wielkopolskiego. Myślę, że Pana Jurka nie 

trzeba szczegółowo przedstawiać. Powiem tylko, że był to poseł dwóch kadencji, także szef klubu Unii 

Wolności. Powszechnie znany i ceniony adwokat w Gorzowie Wielkopolskim. Osoba o dużym zaufaniu 

publicznym, drugi wynik do Sejmiku w Województwie Lubuskim. Drugą kandydaturą, którą chciałbym 
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zgłosić jest także nasz kolega z Gorzowa Wielkopolskiego. Jest to, siedzący tu po mojej prawej stronie, 

Pan Mirosław Marcinkiewicz – Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego, 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego, po raz czwarty w Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. Także Zbyszku też oddajemy, co najlepsze. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Czy Panowie Radni kandydaci zgadzają się?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: Tak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Tak.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo dziękuję. Szanowni 

Państwo, ponieważ została nam zaprezentowana lista kandydatów, zatem, czy mają Państwo Radni 

pytania do kandydatów. Jeżeli nie ma pytań to proszę Komisję Skrutacyjną o przygotowanie kart 

do głosowania, a Panią Przewodniczącą Komisji Skrutacyjnej proszę o przedstawienie Regulaminu 

głosowania w sprawie wyboru Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje Regulamin głosowania w sprawie 

wyboru Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

Regulamin stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma uwagi do przedstawionego Regulaminu głosowania w sprawie wyboru 

Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego? Nie widzę, zatem poddaję pod głosowanie 

Regulamin głosowania w sprawie wyboru Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

Za głosowało 29 radnych, 1 głos przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosowania.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

Stwierdzam zatem, że w wyniku głosowania Regulamin został przyjęty. 
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Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Ja przed przystąpieniem do głosowania 

poproszę Panią Mecenas, bo mamy jedną wątpliwość jako Komisja Skrutacyjna, chcielibyśmy  

to wyjaśnić. Szanowni Państwo Radni, żebyście mieli Państwo świadomość, że głosowanie dzisiejsze 

na Wiceprzewodniczących Sejmiku jest en bloc, czyli tak jak wcześniej odczytałam w Regulaminie, 

który został uchwalony przez Sejmik, będziemy oddawać 1 głos, nie przy nazwisku każdego  

z kandydatów, tylko głosujemy za całą listą przedstawionych kandydatów, którzy będą wskazani  

na karcie do głosowania. W związku z tym Pani Przewodnicząca jesteśmy gotowi do odbycia 

głosowania. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Komisję 

Skrutacyjną proszę o wydanie kart do głosowania, a następnie o przeprowadzenie głosowania.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Jan Kowal (członek Komisji Skrutacyjnej) odczytuje listę 

radnych w kolejności alfabetycznej, a radni oddają głosy wrzucając kartę do urny zgodnie z kolejnością 

wyczytywania.   

Lista radnych potwierdzająca odbiór kart do głosowania stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Panie i Panowie Radni, 

proszę Przewodniczącą Komisji Skrutacyjnej o odczytanie protokołu w sprawie wyboru 

Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje protokół w sprawie wyboru 

Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

W wyniku głosowania Wiceprzewodniczącymi Sejmiku Województwa Lubuskiego zostali wybrani: 

Tadeusz Ardelli, Jerzy Wierchowicz i Mirosław Marcinkiewicz. 

Za 26, przeciw 2, wstrzymało się 1.  

Protokół stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Proszę 

członków Komisji Skrutacyjnej o powrót na swoje miejsca w celu zagłosowania nad projektem uchwały. 

Szanowni Państwo, odczytam teraz projekt uchwały w sprawie wyboru Wiceprzewodniczących Sejmiku 

Województwa Lubuskiego.  
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak odczytuje projekt uchwały 

w sprawie wyboru Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego.   

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy do projektu uchwały 

ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie wyboru 

Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego – druk nr 2/18 poddaję pod głosowanie. Kto 

z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

28 radnych głosowało za przyjęciem uchwały, nikt nie był przeciwny, wstrzymało się od głosowania  

2 radnych. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Stwierdzam również, że w wyniku głosowania Wiceprzewodniczącymi Sejmiku Województwa 

Lubuskiego VI kadencji 2018-2023 zostali: Pan Tadeusz Ardelli, Pan Mirosław Marcinkiewicz, Pan 

Jerzy Wierchowicz. Gratuluję wyboru i zapraszam do zajęcia miejsc przy stoliku Prezydium.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Uchwała Nr I/2/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 listopada 2018 r. w sprawie wyboru 

Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Do punktu 6a. 

Wybór Marszałka Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Radny Zbigniew 

Kościk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk:  Szanowni Państwo, w imieniu Klubu Radnych 

Prawa i Sprawiedliwości, trochę zaskoczony tym wcześniejszym wnioskiem o rozszerzenie punktu  

o wybór Marszałka, w związku z pewnymi wewnątrz klubowymi dyskusjami, mamy tylu chętnych  

na stanowisko Marszałka Województwa Lubuskiego, zwracam się do Pani Przewodniczącej  

o skorzystanie z § 24 ust. 3 i proszę o przerwanie tej sesji i kontynuowanie tej sesji w dniu  
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28 listopada godzina 11:00. Dobrym zwyczajem było wsłuchiwanie się w propozycje zgłaszane przez 

kluby. To jest wyłączna kompetencja Pani Przewodniczącej. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Sebastian 

Ciemnoczołowski.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dziękuję, w imieniu 

Kluby Platforma.Nowoczesna Koalicja Obywatelska chciałbym wyrazić przeciw, oczywiście możemy 

wnioskować, będziemy głosować taki wniosek formalny, natomiast nasz klub zagłosuje przeciwko 

takiemu wnioskowi. Państwo jako opozycja głosowaliście za rozszerzeniem porządku obrad,  

w większości, więc wiedzieliście za czym głosujecie, to po pierwsze. Po drugie, Panie Radny, proszę 

nie żartować, jest miesiąc od wyborów, myślę, że takie dyskusje wewnątrz klubowe mieliście czas 

przeprowadzić. I nie ma potrzeby w tej chwili odraczać, przerywać tej sesji Sejmiku. Dziękuję bardzo. 

Wnioskuję o przegłosowanie tego wniosku formalnego.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, mamy 

problem natury prawnej i nie mamy jasności, co do sposobu ustosunkowania się do wniosku Pana 

Zbigniewa Kościka i do wniosku Pana Sebastiana Ciemnoczołowskiego i przegłosowania tej propozycji. 

Zatem bardzo proszę jeszcze o chwilę cierpliwości.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Pani Przewodnicząca, proponuję kontynuować sesję 

ze względu na to, że przyjęliśmy porządek obrad i powinniśmy dokończyć, bo w sumie to do niczego 

nie doprowadzi.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, poddaję 

pod głosowanie wniosek Pana Sebastiana Ciemnoczołowskiego. Kto z Państwa Radnych jest 

za kontynuowaniem sesji? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Jeszcze raz, Pani Przewodnicząca to jest 

wyłączna kompetencja Pani. Przecież mieliśmy taki casus w poprzedniej kadencji, gdzie Pan Czesław 

Fiedorowicz był odwoływany i na jego wniosek, on przełożył sesję na dwa tygodnie i nikogo 

nie pytał o zdanie.  
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Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Pani Przewodnicząca, w tej chwili 

wszelkie nazwijmy to opinie lub komentarze w wykonaniu działu prawnego są inaczej mówiąc 

nieuprawnione, wobec powyższego należałoby stosować zapis bez podpowiedzi, czy działu prawnego, 

czy jakichkolwiek innych osób w tym zakresie, gdyż to nie jest ich kompetencja. Jedyną kompetencją 

do tego, aby przerwać sesję i obrady kontynuować w innym terminie to jest kompetencja 

Przewodniczącego. Wynika to wprost właśnie ze Statutu. Wszelkie komentarze na ten temat mogą się 

pojawić w innym całkowicie czasie wtedy, kiedy ktoś chciałby się zajmować tego typu sprawą, 

co znaczy zapis. Na obecny czas on jest czysty, prosty i można powiedzieć nawet też przyjemny. 

Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę Panie 

Radny.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Ja może zacytuję, 

bo to jest rzeczywiście wprost zapis Statutu § 24 ust. 3: „Przewodniczący Sejmiku może postanowić 

o przerwaniu sesji i kontynuowaniu obrad w innym terminie”. Natomiast tutaj to nie był wniosek 

Przewodniczącego, to był wniosek Radnego. Proszę rozstrzygnąć prawnie w jaki sposób mamy 

się zachować.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Pani Przewodnicząca, nie trzeba 

rozstrzygać. Zapis jest czytelny. Wszystkie podpowiedzi są nieuprawnione i nie w tym czasie. Dziękuję. 

I proszę o wstrzymanie się od komentowania zapisu.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Pani Przewodnicząca, 

mamy uchwalony porządek obrad i realizujmy ten porządek. Wszyscy radni głosowali za tym na tej sali.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Porządek obrad może być kontynuowany 

w innym terminie Panie Radny.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: To jest nieuprawniony nacisk na wyłączne 

kompetencje Pani Przewodniczącej. To są jej wyłączne kompetencje i prośba jednego z klubów 

o odroczenie tej sesji.  
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, mamy 

wniosek formalny z prośbą o przegłosowanie, czy kontynuujemy obrady czy też nie, tak rozumiem 

Panie Sebastianie Ciemnoczołowski?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Szanowni Państwo, 

jeżeli to jest w gestii Przewodniczącego, decyzja o kontynuowaniu obrad, to ja swój wniosek formalny 

wycofuję. Rozumiem, że to jest kompetencja wyłączenie Pani Przewodniczącej, więc proszę podjąć 

taką decyzję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: To ja w uzupełnieniu tego, 

o czym mówił Pan Sebastian Ciemnoczołowski. Rzeczywiście w Statucie jest zapisane, że jeśli jest 

wniosek formalny, wtedy wymagane jest głosowanie. I rozumiem, że Pan wcześniej złożył wniosek 

formalny? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Przepraszam bardzo, 

wniosek o przerwanie sesji nie złożyłem ja, tylko Pan Radny Kościk. Pani Przewodnicząca, to ja jednak 

pomogę i ukrócę te męki. Ja jednak nie cofam swego wniosku, głosujmy wniosek o nie przerywanie tej 

sesji i kontynuowanie porządku, za którym głosowaliśmy.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Zbigniew Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Przepraszam nie wiem, czy taki wniosek jest 

zgodny z prawem, ponieważ Sejmik przypisze sobie kompetencje, które w Statucie zostały zapisane 

jako wyłączne kompetencje Przewodniczącego. Ja powiem więcej, możemy sobie ten wniosek 

przegłosować, ale zachowanie Pani Przewodniczącej może być dowolne, bo to są jej kompetencje. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pani Przewodnicząca, Dostojni Radni 

wnioskuję o spotkanie Klubu Platforma.Nowczesna Koalicja Obywatelska.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Pani Przewodnicząca, ja wnioskuję  

o głos już od piętnastu minut, ale cichy i pokornego serca jestem niezauważony w ogóle.  
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę Panie 

Radny.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Szanowna Pani Przewodnicząca, § 24 

jednoznacznie określa kompetencje Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego, wyłączne 

kompetencje Przewodniczącego. I wyraźnie się mówi, że Przewodniczący może postanowić 

o przerwaniu sesji i kontynuowaniu obrad w innym terminie, niekoniecznie na wniosek jakikolwiek. 

Z własnej woli może to zrobić. I zwracam Państwu uwagę historycznie, że w poprzedniej kadencji ten 

dylemat został rozstrzygnięty. I poprzednio Pan Przewodniczący Fiedorowicz tak właśnie postanowił 

w pewnym momencie i była przerwa. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Sebastian 

Ciemnoczołowski.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Panie Radny, nic nie stoi 

na przeszkodzie, żeby to przegłosować. Będziemy mieć podwójną pewność, że będziemy kontynuować. 

To nie jest przeciwne ani procedurze, ani zwyczajowi, ani prawu. Zresztą powiedział to Pan Zbyszek 

Kościk, że możemy to przegłosować, a Przewodnicząca będzie kontynuowała i zrobi to zgodnie 

ze Statutem i § 24.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jeszcze wcześniej 

się zgłaszał Pan Radny Kołodziej.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Panie Przewodnicząca, ze swojej strony 

chciałbym prosić Panią Przewodniczącą o kontynuowanie przebiegu obrad. Był wniosek Radnego 

Kościka. Można wysłuchać, ale prosiłbym bardzo o kontynuowanie przebiegu obrad. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę Panie 

Radny. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Więc tak, zapis tego artykułu jest wprost 

czytelny. Każdy wniosek, który tu przed chwilą padł od Pana Radnego jako formalny, on w ogóle nie jest 

przewidziany w Statucie, czy mają być kontynuowane obrady, czy też nie, bo kontynuowane obrady  
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są wedle porządku obrad. Natomiast ten porządek nie zostaje przerwany, decyzją Pani 

Przewodniczącej, tylko obrady zostają przerwane i odłożone na inny termin, jeżeli Pani Przewodnicząca 

tak postanowi. I dlatego też korzystając ze swoich uprawnień, a wszystkie inne, jak powiedziałem przed 

chwilą, opinie na ten temat są nieuprawnione w tym czasie i w tym momencie. Czytelny zapis daje Pani 

Przewodniczącej możliwość podjęcia decyzji, co nie znaczy, że jest w kolizji, z tym, co mówi Pan Radny 

o kontynuowanie porządku, jak najbardziej, bo został przyjęty. Niech będzie kontynuowany, ale może 

być w innym terminie Pani Przewodnicząca. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Radny Mejza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowna Pani Przewodnicząca, my oczywiście 

mówimy tu o dwóch zupełnie różnych sprawach, bo jedno to jest kompetencja, wyłączna kompetencja, 

pragnę przypomnieć Pani Przewodniczącej, a również istnieje coś takiego jak formalny wniosek 

o kontunuowanie obrad w innym terminie, więc proszę nie mieszajmy tych dwóch instrumentów. 

Natomiast nie chciałbym kontynuować tego, myślę jałowego przeciągania liny, w związku z tym myślę, 

że warto rozpatrzyć pozytywnie wniosek o przerwę na Klub. Po czym wrócimy do obrad, będzie  

to również przerwa, która będzie pomocna, aby wszelkie wątpliwości prawne można było wyjaśnić. 

Dziękuję serdecznie.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

ogłaszam przerwę – dziesięć minut.  

 

przerwa 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo Radni, 

wznawiam obrady. Odrzucam wniosek Pana Radnego Zbigniewa Kościka. Przystępujemy do kolejnego 

punktu dzisiejszych obrad. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Przepraszam Pani Przewodnicząca. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tak? 
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Korzystając także z dobrze pojętej tradycji 

wnoszę o piętnastominutową przerwę dla Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, mamy 

przed sobą naprawdę bardzo dużo uchwał. Myślę, że to co mieliście Państwo ustalić, był na to czas. 

Zatem przystąpmy do dalszej części. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Skąd wiedzieliśmy jaka będzie decyzja Pani 

Przewodniczącej? Mamy za chwilę dokonać wyboru Marszałka Województwa Lubuskiego. Na ten 

scenariusz, na ten moment po prostu nie jesteśmy przygotowani. Proszę nam dać czas, abyśmy mogli 

przedyskutować jak się do tych propozycji odnieść. Byliśmy przekonani, że wzorem poprzednich 

kadencji Pani Przewodnicząca, wzorem Czesława Fiedorowicza przychyli się do prośby i przesunie 

termin sesji.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę nie doszukiwać się 

we mnie Pana Czesława Fiedorowicza. Nazywam się Wioleta Haręźlak i jestem nową Przewodniczącą, 

kontynuujemy obrady. Szanowni Państwo, kolejny punkt naszych obrad to wybór Marszałka 

Województwa Lubuskiego. Przypominam, że Sejmik Województwa Lubuskiego wybiera Marszałka 

Województwa Lubuskiego w głosowaniu tajnym, bezwzględną większością głosów ustawowego składu 

Sejmiku. Proszę ponownie Przewodniczącą oraz członków Komisji Skrutacyjnej o zajęcie miejsc przy 

stoliku Komisji Skrutacyjnej. Nie ma Pana Marka Surmacza, proszę zatem o przedstawienie członka 

Komisji Skrutacyjnej. Pan Zbigniew Kościk bardzo proszę.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Pani Przewodnicząca, jeżeli Pani mi udzieli głos, 

ja poproszę jednak o nowe ukonstytuowanie się Komisji Skrutacyjnej z uwagi na to, że jakby nie 

przewidujemy zastępstwa członka tylko w tej sytuacji poproszę o złożenie propozycji przez kluby  

i przegłosowanie ponowne składu Komisji Skrutacyjnej. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dobrze, dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, zatem proszę kluby o zgłaszanie członków Komisji Skrutacyjnej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ale poczekajcie chwilę, nie wiedzieliśmy ile  

ta przerwa będzie trwała i Państwo Radni są na dole po prostu na obiedzie. Zaraz będą obecni. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: My w tej chwili zgłaszamy 

kandydatów do Komisji Skrutacyjnej. Bardzo proszę, Pan Sebastian Ciemnoczołowski. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma.Nowoczesna Koalicja Obywatelska Sebastian 

Ciemnoczołowski: Dziękuję. Zgłaszam w imieniu Klubu Panią Anię Synowiec. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę kolejne zgłoszenia. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: W imieniu Klubu Polskiego Stronnictwa 

Ludowego zgłaszam Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę o kolejne zgłoszenia. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: W imieniu Klubu Prawa  

i Sprawiedliwości Zbigniew Kościk. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Bezpartyjni Samorządowcy Łukasz Mejza: W imieniu Klubu 

Bezpartyjni Samorządowcy chciałbym zgłosić Radnego Sławomira Kowala. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, czy 

Pani Anna Synowiec, Pan Zbigniew Kołodziej, Pan Zbigniew Kościk i Sławomir Kowal wyrażają zgodę? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Wyrażam zgodę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

 

Radny Województwa lubuskiego Zbigniew Kołodziej: Tak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Kowal: Tak 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tak 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Kto z Pań i Panów Radnych 

jest za powołaniem Komisji Skrutacyjnej w składzie: Anna Synowiec, Zbigniew Kołodziej, Zbigniew 

Kościk, Sławomir Kowal, proszę przycisnąć przycisk z literą „T”. Kto jest przeciwny – przycisk z literą „N” 

i kto się wstrzymał przycisk niebieski ze znakiem zapytania „?”.  

Szanowni Państwo, 27 radnych jest za składem Komisji Skrutacyjnej, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Bardzo proszę o ukonstytuowanie się Komisji Skrutacyjnej. Proszę przedstawiciela komisji  

o przedstawienie składu, przewodniczącego przede wszystkim. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Szanowni Państwo, Komisja Skrutacyjna 

ukonstytuowała się w składzie: przewodnicząca Anna Synowiec, członkowie komisji: Zbigniew Kołodziej 

członek komisji Sławomir Kowal i członek komisji Zbigniew Kościk. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę Radnych  

o zgłaszanie kandydatów na Marszałka Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma.Nowoczesna Koalicja Obywatelska Sebastian 

Sylwester Ciemnoczołowski: Szanowni Państwo, w imieniu Klubu Platforma.Nowoczesna Koalicja 

Obywatelska chciałbym zgłosić na Marszałka Województwa Lubuskiego Panią Elżbietę Annę Polak. 

Mógłbym o Pani Marszałek mówić dużo, ale ponieważ mamy tak dobrze przygotowane służby, a nie 

chciałbym żadnego sukcesu Pani Marszałek pominąć, pozwolę sobie na odczytanie krótkiej notki 

biograficznej: Pani Elżbieta Anna Polak, absolwentka wydziału Prawa i Administracji Uniwersytetu 

Wrocławskiego. W wolnej Polsce tworzyła Samorząd Terytorialny, była radną gminy, powiatu i od 2007 

roku Województwa Lubuskiego. Pełniła funkcję Burmistrza Małomic. Od 2003 roku jest członkiem 

Platformy Obywatelskiej. W 2007 roku powołana na stanowisko Dyrektora Gabinetu Prezydenta Miasta 

Zielona Góra, a od 2008 roku na Wicemarszałka Województwa Lubuskiego odpowiedzialnego  

za wdrażanie Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego oraz Ochronę Zdrowia. Pod jej 

nadzorem region lubuski zdobył II miejsce w Polsce za dobre wdrażanie Funduszy Unijnych i 55 mln 

euro nagrody. Od 2010 roku pełni funkcję Marszałka Województwa Lubuskiego. Za odważne  

i konsekwentne wdrażanie idei cyfryzacji otrzymała Złotą Antenę i tytuł „Człowieka Roku 2013”,  

a w 2014 odznaczona została Krzyżem Kawalerskim Orderu Odrodzenia Polski za wybitne zasługi dla 

rozwoju demokracji w Polsce i na świecie oraz doprowadziła do oddłużenia najbardziej zadłużonego 

szpitala w Polsce – w Gorzowie Wielkopolskim oraz realizacji pierwszego w Polsce regionalnego 
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projektu budowy światłowodów „Szerokopasmowe Lubuskie”. Dzięki jej zaangażowaniu powstał 

Ośrodek Radioterapii przy gorzowskim szpitalu, szpital Uniwersytecki w Zielonej Górze, powołano 

kierunek lekarski oraz rozpoczęto budowę Centrum Zdrowia Matki i Dziecka. Za jej kadencji wskaźniki 

gospodarcze województwa poszybowały w górę tak jak i jej wyniki w ostatnich wyborach na Radną 

Województwa Lubuskiego. Dziękuję Państwu i proszę o poparcie tej kandydatury. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy ktoś  

z Państwa jeszcze zgłasza kandydaturę? Dziękuję. Zatem zamykam listę kandydatów i chciałam 

zapytać czy Pani Elżbieta Anna Polak wyraża zgodę na kandydowanie? 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Tak, wyrażam zgodę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Zamykam 

listę kandydatów. Czy Państwo Radni mają pytania do kandydata? Jeżeli nie, to proszę Komisję 

Skrutacyjną o przygotowanie kart do głosowania, a Panią Przewodniczącą Komisji Skrutacyjnej proszę 

o przedstawienie „Regulaminu głosowania w sprawie wyboru Marszałka Województwa Lubuskiego”. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje Regulamin głosowania w sprawie 

wyboru Marszałka Województwa Lubuskiego.  

Regulamin stanowi załącznik nr 27  do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi do przedstawionego Regulaminu głosowania w sprawie wyboru 

Marszałka Województwa Lubuskiego? Jeżeli nie, to poddaję pod głosowanie Regulamin głosowania  

w sprawie wyboru Marszałka Województwa Lubuskiego. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk”?”. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Pani Przewodnicząca jest jeszcze kwestia, 

przepraszam, Komisji Skrutacyjnej, z całym szacunkiem dla mediów, poprosilibyśmy jednak, żeby 

panowie się ustawili w innym miejscu, jeżeli to jest możliwe. Chodzi o zachowanie tutaj możliwości 

swobody Radnych odnośnie oddawania głosów w sposób tajny. Dziękuję. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo,  

28 radnych głosowało za przyjęciem Regulaminu głosowania w sprawie wyboru Marszałka 

Województwa Lubuskiego”, przeciw 0, 1 radny wstrzymał się. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania Regulamin został przyjęty. Komisję Skrutacyjną proszę o wydanie 

kart do głosowania, a następnie o przeprowadzenie głosowania. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Jan Kowal (członek Komisji Skrutacyjnej) odczytuje listę 

radnych w kolejności alfabetycznej, a radni oddają głosy wrzucając kartę do urny zgodnie z kolejnością 

wyczytywania.   

Lista radnych potwierdzająca odbiór kart do głosowania stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę Przewodniczącą 

Komisji Skrutacyjnej o odczytanie protokołu w sprawie wyboru Marszałka Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje protokół w sprawie wyboru Marszałka 

Województwa Lubuskiego. 

 

W wyniku głosowania Marszałkiem Województwa Lubuskiego została wybrana Pani Elżbieta Anna 

Polak. 

Za 18, przeciw 11, wstrzymało się 0.  

Protokół stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: A ja proszę członków 

Komisji Skrutacyjnej o powrót na swoje miejsca w celu zagłosowania nad projektem uchwały. Szanowni 

Państwo Radni, odczytam projekt uchwały w sprawie wyboru Marszałka Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak odczytuje projekt uchwały 

w sprawie wyboru Marszałka Województwa Lubuskiego.   

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy do projektu uchwały 

ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag do projektu uchwały w sprawie 
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wyboru Marszałka Województwa Lubuskiego – druk nr 3/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk z literą „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk z literą „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

20 radnych za, 2 przeciw, 5 wstrzymało się. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Zanim Pani Marszałek zabierze głos, to teraz my jako Prezydium tutaj, Przewodnicząca z zastępcami, 

chcieliśmy oficjalnie złożyć życzenia. 

Wynik glosowania stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Uchwała Nr I/3/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 listopada 2018 r. w sprawie wyboru 

Marszałka Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Złożenie gratulacji i wręczenie kwiatów Marszałkowi Województwa Lubuskiego Pani Elżbiecie Annie 

Polak.    

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pani Przewodnicząca, Dostojni Radni, 

Szanowni Państwo. Chciałam przede wszystkim bardzo podziękować za zaufanie. Czuję tą wielką 

odpowiedzialność, ale ja po prostu kocham samorząd. Wiem, że to właśnie samorząd jest fundamentem 

wolnej Polski. Przez całe swoje zawodowe życie jestem związana z samorządem więc przyrzekam,  

że będę realizować wszystkie powierzone zadania w interesie mieszkańców naszego regionu w sposób 

odpowiedzialny, w sposób przewidywalny dla dobra naszych mieszkańców. Proszę Państwa, wszystko 

w naszych rękach. Nie będę dzisiaj wygłaszać expose, ponieważ mamy jeszcze kilka głosowań więc 

pozwólcie Państwo, że program przedstawię na kolejnej sesji. Natomiast dzisiaj chciałabym poprosić 

Państwa o wprowadzenie do porządku obrad w punkcie 6a.1. uchwały w sprawie wyboru 

Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków Zarządu. Bardzo proszę o rozszerzenie 

porządku obrad. 

 

Wniosek o rozszerzenie porządku obrad stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Wniosek Pani Marszałek 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa jest za przyjęciem tego wniosku, proszę przycisnąć zielony 

przycisk z literą „T”. Kto jest przeciw, czerwony z literą „N”. Kto się wstrzymał, niebieski ze „?”. 
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Szanowni Państwo, w sprawie rozszerzenia porządku obrad 19 radnych głosowało za, 8 przeciw, nikt 

nie wstrzymał się od głosu.  

Zatem wniosek został przyjęty. Pani Marszałek, bardzo proszę. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. Proszę Państwa,  

na podstawie art. 32 ust. 3 ustawy o samorządzie województwa wnioskuję o wybór Pana Stanisława 

Tomczyszyna i Pana Łukasza Poryckiego na Wicemarszałków Województwa Lubuskiego oraz Pana 

Marcina Jabłońskiego i Pana Tadeusza Jędrzejczaka na członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Chciałabym przedstawić krótką rekomendację. Te osoby są znane Państwu, jednak warto myślę 

przypomnieć o zasługach i argumentach, które skłonią Państwa do wyrażenia akceptacji w głosowaniu 

tajnym. Pan Stanisław Tomczyszyn, z którym współpracuję w Zarządzie od 10-11 lat ukończył studia 

wyższe na Wydziale Humanistycznym o kierunku historia w Wyższej Szkole Pedagogicznej w Zielonej 

Górze. Jest również absolwentem studiów podyplomowych na Wydziale Finansów i Bankowości 

Wyższej Szkoły Bankowej w Poznaniu. W latach 1992-2007 pełnił funkcję Dyrektora Szkoły 

Podstawowej w Jabłonowie. Pracował również w Zarządzie Wojewódzkim Związku Młodzieży Wiejskiej 

w Zielonej Górze. Posiada długoletnie doświadczenie samorządowe. Od 1994 roku do 1998 był 

Radnym Gminy Brzeźnica oraz Wiceprzewodniczącym II kadencji Sejmiku Samorządowego 

Województwa Zielonogórskiego. Od grudnia 2007 roku do grudnia 2014 roku sprawował funkcję 

członka Zarządu Województwa Lubuskiego. Od grudnia 2014 roku pełnił funkcję Wicemarszałka 

Województwa Lubuskiego i nadzorował prace trzech departamentów: Departamentu Rolnictwa, 

Zasobów Naturalnych, Rybactwa, Rozwoju Wsi oraz Departamentu Środowiska i Departamentu 

Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich. Pan Łukasz Porycki posiada wykształcenie wyższe. Ukończył 

studia wyższe na kierunku Stosunki Międzynarodowe na Wydziale Humanistycznym Uniwersytetu 

Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie. Jest również absolwentem podyplomowych studiów 

managerskich na Wydziale Zarządzania Uniwersytetu Warszawskiego. Posiada bogate doświadczenie 

zawodowe. Swoją karierę rozpoczął w 2005 roku w Urzędzie Marszałkowskim Województwa 

Lubuskiego na stanowisku asystenta Marszałka. Od 2007 do 2015 roku w administracji rządowej pełnił 

funkcję Dyrektora Biura Ministra w Ministerstwie Pracy i Polityki Społecznej oraz w Ministerstwie 

Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Natomiast od czerwca 2017 roku jest Dyrektorem Departamentu Infrastruktury 

Społecznej w Urzędzie Marszałkowskim. Pan Marcin Artur Jabłoński, absolwent Uniwersytetu  

im. Adama Mickiewicza w Poznaniu, ukończył Filologię Germańską oraz jest absolwentem poznańskiej 

szkoły managerów i studiów podyplomowych na Wydziale Prawa i Administracji w Poznaniu, studiów 
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podyplomowych również na Akademii Ekonomicznej we Wrocławiu. Posiada długoletnie doświadczenie 

samorządowe wszystkich szczebli. Pełnił funkcję dwukrotnie Zastępcy Burmistrza Słubic, 

Wicewojewody Gorzowskiego, Wicewojewody Lubuskiego, dwukrotny Starosta Powiatu Słubickiego.  

Od roku 2008 do 2010 Marszałek Województwa Lubuskiego. Od 2011 roku powołany na Urząd 

Wojewody Lubuskiego, a w 2013 Podsekretarza Stanu w Ministerstwie Spraw Wewnętrznych. Pełnił 

także funkcję Prezesa Zarządu Szpitala w Słubicach. Od 2001 roku jest członkiem Platformy 

Obywatelskiej. I Tadeusz Jędrzejczak – jest absolwentem Wyższej Szkoły Pedagogicznej w Zielonej 

Górze. Pierwsze szlify zawodowe zbierał jako nauczyciel w gorzowskiej oświacie. W latach 1989-1991 

prowadził własną działalność gospodarczą. Był Posłem na Sejm Rzeczpospolitej Polskiej I, II i III 

kadencji. W 1998 roku złożył mandat Posła, aby sprawować funkcję Prezydenta Gorzowa 

Wielkopolskiego, którą pełnił do 2014 roku. W tym czasie pięciokrotnie był wybierany na Radnego 

Województwa Lubuskiego. Po roku 2014 zajmował się doradztwem w prywatnych przedsiębiorstwach,  

a także został Pełnomocnikiem Rektora Akademii Wychowania Fizycznego w Poznaniu i wykładowcą 

Akademii Wychowania Fizycznego. W swojej karierze pełnił także funkcję Przewodniczącego 

Euroregionu Pro Europa Viadrina w latach 1999-2014, członka Zarządu Związku Miast Polskich  

w latach 1999-2010, Przewodniczącego Związku Celowego Gmin MG-6. Od maja 2016 roku pełni 

funkcję członka Zarządu Województwa Lubuskiego. Nadzorował sprawy Biura Współpracy 

Zagranicznej, Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego. Proszę Państwa, 

o akceptację kandydatów na Wicemarszałków i członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Porządek obrad dzisiejszej 

sesji wraz z przegłosowaną zmianą poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowaną zmianą, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony 

przycisk z literą „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk z literą „N”.  

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

Za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowaną zmianą głosowało 18 radnych, przeciwko było 5, 

wstrzymało się 4.  

Sejmik przyjął zmianę porządku obrad.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 
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Punkt 6a1.  

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków 

Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Przystępujemy zatem  

do wyboru Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Zgodnie z art. 32 ust.3 ustawy o samorządzie województwa Sejmik wybiera Wicemarszałków oraz 

pozostałych członków Zarządu na wniosek Marszałka zwykłą większością głosów, w obecności  

co najmniej połowy ustawowego składu Sejmiku, w głosowaniu tajnym. Proszę ponownie 

Przewodniczącą oraz członków Komisji Skrutacyjnej o zajęcie miejsc przy stoliku Komisji Skrutacyjnej. 

Natomiast ja, zgłoszonych kandydatów chciałam zapytać czy wyrażają zgodę na kandydowanie  

na Wicemarszałka Województwa Lubuskiego? Pan Tomczyszyn? 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Wyrażam zgodę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Łukasz Porycki? 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Łukasz Porycki: Wyrażam zgodę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Marcin Jabłoński. 

 

Starosta Powiatu Słubickiego Marcin Jabłoński: Tak, wyrażam zgodę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: I Pan Tadeusz Jędrzejczak. 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Wyrażam zgodę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

są wystąpienia klubowe? Nie ma. Czy Państwo Radni mają pytania do kandydatów na Wicemarszałków 

Województwa Lubuskiego? Czy Państwo Radni mają pytania do kandydatów na członków Zarządu 

Województwa Lubuskiego? Proszę zatem Komisję Skrutacyjną o przygotowanie kart do głosowania,  

a Przewodniczącą Komisji Skrutacyjnej o przedstawienie Regulaminu głosowania w sprawie wyboru 

Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 



33 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje Regulamin głosowania w sprawie 

wyboru Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Regulamin stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi do przedstawionego Regulaminu głosowania w sprawie wyboru 

Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków Zarządu Województwa Lubuskiego? Zatem 

poddaję pod głosowanie Regulamin Głosowania w sprawie wyboru Wicemarszałków Województwa 

Lubuskiego i członków Zarządu Województwa Lubuskiego. Kto z Pań i Panów Radnych jest  

za przyjęciem regulaminu, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk z literą „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk z literą „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

23 radnych za, nikt nie był przeciw, wstrzymało się 5 radnych.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania Regulamin został przyjęty. Komisję Skrutacyjną proszę o wydanie 

kart do głosowania, a następnie o przeprowadzenie głosowania. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Jan Kowal (członek Komisji Skrutacyjnej) odczytuje listę 

radnych w kolejności alfabetycznej, a radni oddają głosy wrzucając kartę do urny zgodnie z kolejnością 

wyczytywania.   

Lista radnych potwierdzająca odbiór kart do głosowania stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę Przewodniczącą 

Komisji Skrutacyjnej o odczytanie protokołu w sprawie wyboru Wicemarszałków Województwa 

Lubuskiego i członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje protokół w sprawie wyboru 

Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

W wyniku głosowania Wicemarszałkami Województwa Lubuskiego zostali wybrani: Pan Stanisław 

Tomczyszyn i Pan Łukasz Porycki, natomiast członkami Zarządu Województwa Lubuskiego:  

Pan Marcin Artur Jabłoński i Pan Tadeusz Jędrzejczak. 

Za 18, przeciw 10, wstrzymało się 1.  
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Protokół stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę członków Komisji 

Skrutacyjnej o powrót na swoje miejsca w celu zagłosowania nad projektem uchwały. Szanowni 

Państwo Radni, odczytam projekt uchwały w sprawie wyboru Wicemarszałków Województwa 

Lubuskiego i członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak odczytuje projekt uchwały 

w sprawie wyboru Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków Zarządu województwa 

Lubuskiego. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy do projektu uchwały 

ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie wyboru 

Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków Zarządu Województwa Lubuskiego – druk  

nr 4/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę o podniesienie ręki  

i naciśnięcie zielonego przycisku z literą „T”. Kto przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony 

przycisk z literą „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

Za 21, przeciw 3, wstrzymało się 3 radnych.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Stwierdzam, że w wyniku glosowania Wicemarszałkami Województwa Lubuskiego VI kadencji 2018-

2023 zostali: Stanisław Tomczyszyn i Łukasz Porycki. 

Stwierdzam, że w wyniku glosowania członkami Zarządu Województwa Lubuskiego VI kadencji 2018-

2023 zostali: Marcin Jabłoński i Tadeusz Jędrzejczak. Serdecznie gratuluję. 

Szanowni Państwo Radni, przed przystąpieniem do realizacji punktu 6b ogłaszam przerwę i chciałabym, 

aby podczas tej przerwy Szanowni Państwo wybrali członków komisji i serdecznie zapraszam na obiad. 

Przerwa będzie trwała pół godziny. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Uchwała Nr I/4/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 listopada 2018 r. w sprawie wyboru 

Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków Zarządu województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 44 do protokołu  
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Złożenie gratulacji. 

 

przerwa 

 

Punkt 6b.  

Podjęcie uchwały w sprawie powołania komisji stałych, Komisji Rewizyjnej oraz Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji – druk nr 5/18. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo Radni, 

wznawiam obrady. Informuję, iż w dniu dzisiejszym, przed sesją i podczas przerwy w sesji odbyły się 

spotkania Przewodniczących Klubów Radnych Województwa Lubuskiego. Zostały zaproponowane 

składy komisji. Bardzo proszę o przedstawienie składów. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dziękuję bardzo.  

Po burzliwych, długich obradach uzgodniliśmy następujące składy komisji stałych. I zaczynam  

od Komisji Budżetu i Finansów: Przewodniczący Komisji Pan Marek Cieślak, Wiceprzewodniczący 

Komisji Pan Wacław Maciuszonek, członkowie komisji: Mirosław Marcinkiewicz, Jerzy Wierchowicz, 

Elżbieta Polak, Zbigniew Kołodziej, Kazimierz Łatwiński, Małgorzata Paluch-Słowińska. Komisja 

Gospodarki i Rozwoju Województwa: jest to najliczniejsza komisja, Przewodniczącym tej komisji jest 

Pan Grzegorz Potęga, na Wiceprzewodniczącą jest proponowana Beata Kulczycka, członkowie: Marcin 

Jabłoński, Edward Fedko, Łukasz Mejza, Stanisław Tomczyszyn, Helena Hatka, Kazimierz Łatwiński, 

Małgorzata Gośniowska-Kola i Pan Bogusław Motowidełko. Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska: 

Przewodniczący Zbigniew Kołodziej, Wiceprzewodnicząca Pani Małgorzata Gośniowska-Kola, 

członkowie komisji: Sebastian Ciemnoczołowski, Edward Fedko, Mirosław Marcinkiewicz, Stanisław 

Tomczyszyn, Tadeusz Ardelli, Małgorzata Paluch-Słowińska. Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych jest najmniej liczną komisją. Myślę, że jeszcze tu pewnie jakieś zmiany będą konieczne. 

Przewodnicząca Anna Chinalska, Wiceprzewodnicząca Elżbieta Płonka, członkowie: Anna Synowiec, 

Beata Kulczycka i Elżbieta Polak. Żeńska komisja w 100%. Komisja Współpracy Zagranicznej  

i Promocji Województwa: Przewodniczący Edward Fedko, Wiceprzewodniczący Zbigniew Kościk, 

członkowie: Ciemnoczołowski Sebastian, Marcin Jabłoński, Grzegorz Potęga, Aleksandra Mrozek, 

Tadeusz Jędrzejczak, Jan Świrepo, Małgorzata Gośniowska-Kola. Jeżeli chodzi o Komisję Kultury, 
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Edukacji, Sportu i Turystyki: Przewodnicząca Pani Aleksandra Mrozek, Wiceprzewodnicząca Pani Maria 

Jaworska, Członkowie: Grzegorz Potęga, Marek Cieślak, Beata Kulczycka, Anna Chinalska i Zbigniew 

Kościk. Jeżeli chodzi o Komisję Skarg, Wniosków i Petycji: Przewodnicząca Anna Synowiec, 

Wiceprzewodniczący Sławomir Kowal, członkowie: Anna Chinalska, Marek Surmacz i Sebastian 

Ciemnoczołowski. Musiał być 5-osobowy skład tej komisji, z każdego klubu po 1 osobie co najmniej. 

Jeżeli chodzi o Komisję Rewizyjną z mocy ustawy o samorządzie województwa, Przewodniczącym tej 

Komisji jest radny największego klubu radnych, który złożył oświadczenie o odmowie udzielenia 

poparcia Zarządowi Województwa Lubuskiego i jest tą osobą Pani Helena Hatka. Wiceprzewodniczący 

Pan Jan Świrepo, członkowie: Jerzy Wierchowicz, Marek Cieślak, Sławomir Kowal, Elżbieta Płonka i 

Zbigniew Kołodziej. Ta komisja musi liczyć 7 osób i muszą być reprezentanci wszystkich klubów. 

Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Jeżeli nie, to ja poproszę Pana 

Sebastiana Ciemnoczołowskiego, żebyśmy ten załącznik nr 1, 2 i 3 z nazwiskami dołączyli tutaj  

do dokumentów. A my możemy przystąpić do przyjęcia projektu uchwały w sprawie powołania komisji 

stałych, Komisji Rewizyjnej oraz Komisji Skarg, Wniosków i Petycji – druk nr 5/18. Poddaję teraz ten 

projekt pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony 

przycisk z literą „T”. Kto jest przeciw, przycisk czerwony z literą ‘N”. Kto wstrzymał się od głosu, przycisk  

niebieski ze „?”. 

Za podjęciem uchwały głosowało 25 radnych, przeciw nikt, wstrzymało się od głosu 2 radnych. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Uchwała Nr I/7/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 listopada 2018 r. w sprawie powołania 

komisji stałych, Komisji Rewizyjnej oraz Komisji Skarg, Wniosków i Petycji stanowi załącznik nr 47  

do protokołu  

 

Punkt 6c. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2018 rok – druk nr 8/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna jest Pani 

Skarbnik – Józefa Chalecka. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Czy ktoś z Radnych ma uwagi lub 

pytania do projektu uchwały? Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok – druk nr 8/18, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk z literą 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk z literą „N”. Kto wstrzymał się 

od głosu, proszę nacisnąć niebieski przycisk ze „?”. 

Za podjęciem uchwały głosowało 17 radnych, 0 przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Uchwała Nr I/5/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 listopada 2018 r. w sprawie dokonania 

zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok stanowi załącznik nr 50 do protokołu.  

 

Punkt 6d. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk nr 9/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy są wystąpienia 

klubowe? Nie ma. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, pytania? Nie widzę. 

Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk nr 9/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za przyjęciem uchwały, proszę wcisnąć przycisk zielony z literą „T”. Kto jest przeciw, 

przycisk czerwony z literą „N”. Kto wstrzymał się od głosowania, przycisk niebieski ze „?”. 

Za podjęciem uchwały głosowało 19 radnych, wstrzymał się 1 radny, nikt nie był przeciw. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Uchwała Nr I/6/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 listopada 2018 r. w sprawie dokonania 

zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018-2029 stanowi 

załącznik nr 53 do protokołu. 
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Punkt 7. 

Sprawy różne. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo Radni 

informuję, że zgodnie z art. 27c ust. 4 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 r. o samorządzie województwa 

radny zobowiązany jest w terminie 30 dni od dnia złożenia ślubowania dostarczyć pierwsze 

oświadczenie majątkowe. Do pierwszego oświadczenia majątkowego radny zobowiązany jest dołączyć 

informację o sposobie i terminie zaprzestania prowadzenia działalności gospodarczej z wykorzystaniem 

mienia województwa, w którym uzyskał mandat, jeżeli taką działalność prowadził przed dniem wyboru. 

Druki oświadczeń otrzymaliście Państwo w niebieskiej teczce, tzw. ”wyprawce”. Druki zostaną Państwu 

również przesłane w formie elektronicznej na Państwa skrzynki mailowe. Proszę o wypełnienie dwóch 

egzemplarzy i złożenie ich na ręce Przewodniczącego Sejmiku w nieprzekraczalnym terminie  

do 20 grudnia br. Szanowni Państwo Radni, materiały na sesję, w tym projekty uchwał, umieszczone  

są na stronie internetowej, login i hasło otrzymaliście Państwo na kartach, które znajdują się na stołach 

obrad. W razie potrzeby pracownicy Biura Sejmiku szczegółowo, indywidualnie poinformują Państwa  

o sposobie korzystania ze strony. Czy w tym punkcie porządku obrad ktoś z Państwa Radnych chciałby 

zabrać głos? W takim razie dziękuję i Szanowni Państwo Radni, pragnę poinformować, że kolejna sesja 

odbędzie się 17 grudnia br. o godz. 11:00, a ja za dzisiejszą bardzo dziękuję.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Dzisiaj, przed chwilą, zrobiliśmy sobie 

historyczne zdjęcie – stary Zarząd i nowy Zarząd. Z chwilą wyboru urzęduje nowy Zarząd. Dziękujemy 

bardzo Państwu za akceptacje, za dokonanie wyboru, ale chciałabym dzisiaj, w Państwa obecności, 

również bardzo podziękować Koleżance i Koledze, którzy z nami przez te 4 lata pracowali w Zarządzie: 

Ali Makarskiej, która złożyła wniosek na emeryturę. To nie jest tak, że nie chciałyśmy dalej ze sobą 

współpracować, ale osiągnęła jakiś czas już temu ten wiek – nie będę mówić, postaram się być 

dyskretna. Mam nadzieję, że będziemy w przestrzeni publicznej nadal współpracować, bo bardzo 

wysoko cenię kompetencje Ali, również jej pracowitość i oddanie dla Samorządu Województwa 

Lubuskiego. Podobnie Romuald Gawlik. Kolega Romek złożył również wniosek o przejście  

na emeryturę więc chciałabym przede wszystkim też mu podziękować. Zawsze był takim naszym 

„balastem” w Zarządzie, siła spokoju. I chociaż weterynarz, ale to zawsze lekarz, nieraz nas wspierał 

końską dawką poczucia humoru, co jest bardzo, bardzo potrzebne w tej trudnej pracy  

i bardzo odpowiedzialnej. Także i Ali, i Romkowi bardzo, bardzo serdecznie dziękuję. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo Radni, 

ponieważ ja nie powiedziałam tego sakramentalnego zwrotu „zamykam I sesję”, także nadal trwają 

„sprawy różne” jak widzę, a o głos prosił Pan Senator Waldemar Sługocki, bardzo proszę. 

 

Senator RP Waldemar Sługocki: Szanowna Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Panie i Panowie 

Radni. Chciałbym serdecznie pogratulować przede wszystkim wszystkim Państwu nowych funkcji. 

Przede wszystkim gratuluję Pani Przewodniczącej, Panom Wiceprzewodniczącym: Mirkowi 

Marcinkiewiczowi, Tadeuszowi Ardelli oraz Jerzemu Wierchowiczowi. Gratuluję Pani Marszałek kolejnej 

kadencji, zaufania. Wicemarszałkom: Panu Stanisławowi Tomczyszynowi…  

(Ze względu na problemy techniczne, część wypowiedzi nie jest słyszalna). 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękujemy bardzo. Jeszcze 

o głos prosi Pan Wacław Maciuszonek. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Pani Przewodnicząca, Szanowni 

Radni, ja chciałbym ponowić taką swoją prośbę, którą wygłaszałem już wcześniej, ale Przewodniczący 

się zmienił. Chodzi mi o to – i to jednocześnie jest pytanie jak będzie ta sesja 17 grudnia, bo moja 

prośba jest taka, żeby nie łączyć sesji budżetowej z opłatkiem, bo to ani jedno ani drugie później. Takie 

przynajmniej mieliśmy doświadczenia. Myślę, że spotkanie opłatkowe powinniśmy zrobić osobno. 

Natomiast zostałem wiceszefem Komisji Budżetu, to wypadałoby ten budżet poważnie odbyć. Także 

jeżeli to jest możliwe, to ja mam taką prośbę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękujemy bardzo. Czy 

ktoś jeszcze z Państwa chciałby zabrać głos? Bardzo proszę. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni 

Państwo i Drogi Kolego Wacku. Ja mam tylko takie pytanie: po to powołaliśmy dzisiaj komisje, żeby 

przystępować do merytorycznej pracy, właśnie nad budżetem. To jest ta uchwała, która już leży i czeka 

właściwie na naszą pracę. Myślę, że można mocno wykazać się pracą w komisji, nie tylko 

przewertować tę uchwałę, ale naprawdę mocno nad nią popracować, wnieść uwagi tak, żeby też Zarząd 

mógł się do tego odnieść. A ja mówię to tylko dlatego, że przyjeżdżanie tuż przed świętami na sesję 

jedną, później drugą jakąś uroczystą, może trzecią z opłatkiem – no sorry, ale może być kłopotliwe.  
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Ale zaznaczam, że to jest tylko moje zdanie. Wszystkich zachęcam do pracy, którą musimy wykonać  

w tej chwili w komisjach. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pani Radna. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Szanowna Pani 

Przewodnicząca, Pani Marszałek, Państwo Radni. Ja chciałabym wesprzeć wniosek Pana Wacława 

Maciuszonka i może pomyśleć o tym, żeby nie przyjeżdżać dwukrotnie przed świętami, ale przełożyć 

„opłatek” na po świętach, bo to jest także czas taki świąteczny – poświąteczny. A rzeczywiście 

doświadczenia mamy takie, że te sesje łączone budżetu z opłatkiem rzeczywiście były przykre. 

Dziękuję. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Jeżeli można jeszcze, były takie sesje, 

gdzie wydawało się, że jesteśmy w środku powiedzmy uchwalania budżetu, a nikt już nie chciał wracać,  

to załatwiliśmy to w 5 minut. Z opłatkiem też może niekoniecznie wszyscy chcą przyjeżdżać,  

po co jedno z drugim? Moim zdaniem to trzeba rozdzielić dla dobra jednego spotkania i drugiego.  

Ale to jest tylko moja prośba. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo, 

rozpatrzymy te wnioski, ale jeszcze o głos prosi Pani Marszałek Elżbieta Anna Polak, proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Chciałabym w imieniu grupy radnych –  

w przerwie rozmawialiśmy na temat szkolenia, takiego spotkania integracyjnego – i chciałabym poprosić 

Panią Przewodniczącą, żebyśmy mogli odbyć takie szkolenie u progu tej VI kadencji, jeżeli to będzie 

możliwe w Państwa kalendarzach, na początku grudnia. Jest taka propozycja, żeby to były Wiejce, 

połączone spotkanie właśnie ze szkoleniem, z rozmową na temat procedury uchwalania budżetu,  

bo to będzie taki pierwszy test, jest cała procedura. Myślę, że wszystkim nam takie wspólne 

integracyjne, szkoleniowe spotkanie będzie dobrze służyło w kolejnej kadencji. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo,  

czy jeszcze ktoś z Państwa chciałby zabrać głos? Nie widzę. Jeszcze Sebastian? Panie Sebastianie. 

 



41 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Sebastian wystarczy. 

Krótko. Chodzi mi o praktykę, ja przepraszam, nie chcę przeciągać, ale rzeczywiście, praca się nad 

budżetem, Wacek, odbywa w komisjach, wszyscy tam siedzimy i grzebiemy. Na sesji Sejmiku, nie 

musimy jej poświęcać – tak mi się wydaje – aż tak dużo czasu. Z takiej czysto praktycznej strony dobrze 

by było w jednym czasie to odbyć. Dziękuję. 

 

Punkt 8. 

Zamknięcie obrad I sesji Sejmiku. 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Nie widzę 

już żadnych zgłoszeń, zatem Szanowni Państwo, zamykam I sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2023. Dziękuję Państwu Radnym, zaproszonym gościom i wszystkim obecnym za udział 

w jej obradach. 

Protokół sporządzili:  

Ewa Węgierkiewicz-Bieniarz 

Małgorzata Pieczyńska 

Natalia Szymborska-Łukasiewicz  

 

                               Obrady prowadzili: 

RADNY SENIOR 

Jan Świrepo 

Przewodnicząca Sejmiku 

Wioleta Haręźlak 

 

                                                              


